
 

Besluitvorming Congres 94 

 

 

Onderwerp Advies LB Besluit congres 

    Motie op de afdracht 

AFD 94.001 Verhoging afdracht afdelingen Ontraden  Verworpen 

Algemeen Organisatorische motie 

94.001 Herintroductie vragen kandidaat Overnemen Aangenomen 

94.002 Jaarlijks opstellen en ter stemming Overnemen Aangenomen 

94.003 Openbaarheid D66 bestuur aangaand Overnemen Aangenomen 

    Amendementen op Resolutie Integratie 

94.001 

 

Overnemen  Aangenomen 

94.002 

 

Ontraden Verworpen 

94.003 

 

Overnemen Aangenomen 

94.004 

 

Overnemen Aangenomen 

94.005 

 

Overnemen Aangenomen 

94.006 

 

Overnemen Aangenomen 

94.007 

 

Overnemen Aangenomen 

94.008 

 

Overnemen Aangenomen 

94.009 

 

Overnemen Aangenomen 

94.010 

 

Overnemen Aangenomen 

94.011 

 

Overnemen Aangenomen 

94.012 

 

Overnemen Aangenomen 



94.013 

 

Ontraden 

 94.014 

 

Overnemen Aangenomen 

94.015 

 

Ontraden Aangenomen 

94.016 

 

Overnemen Aangenomen 

94.017 

 

Overnemen Aangenomen 

94.018 

 

Overnemen Aangenomen 

94.019 

 

Ontraden Verworpen 

94.020 

 

Overnemen Aangenomen 

94.021 

 

Overnemen Aangenomen 

94.022 

 

Overnemen Aangenomen 

    Algemeen Politieke moties 

93.017 Antibiotica in de veeteelt Overnemen Aangenomen     

94.001 Ontwerp structuurvisie Overnemen Aangenomen     

94.002 Doortrekken A15 tunnel Overnemen Aangenomen     

94.003 Onderwijs en onderzoek Overnemen* Aangenomen     

94.004 Goed onderwijs vraagt goede docen Overnemen Aangenomen     

94.005 Afweging splitsing kerntaken onderw Overnemen Verworpen     

94.006 Toegankelijkheid regulier middelbaar Overnemen Aangenomen     

94.007 Concreet onderwijsverbeteringspr Neutraal Aangenomen     

94.008 Ongewenste studievertraging Overnemen Aangenomen     

94.009 Een tolerante en pluriforme samenl Overnemen* Aangenomen     

94.010 De implosion of the hague act Overnemen Aangenomen     

94.011 Meetbare doelen os Overnemen Aangenomen     

94.012 Gelijke behandeling digitale Ontraden Aangenomen     

94.013 Onderzoeks en innovatiebeleid Overnemen Aangenomen     

94.014 Kernenergie Ontraden Verworpen     



94.015 Borging principe de vervuiler Overnemen Aangenomen     

94.016 Vice voorzitter RvS Overnemen* Aangenomen     

94.017 Geen blanco cheque voor Den Haag Overnemen Aangenomen     

94.018 Groene airbags *Ontraden Aangenomen     

94.019 Ouderparticipatie crèches Overnemen Aangenomen     

94.020 Fiscaal sparen Ontraden Verworpen     

94.021 Hervorming financiële markten Overnemen Aangenomen     

94.022 Aanpassen fiscaal regime Overnemen Aangenomen     

94.023 Bevordering gebruik eigen vermogen Overnemen Aangenomen     

 

    Actuele politieke moties 

94.001 Meervoudige nationaliteit Neutraal  Aangenomen 

 

 

 
Overzicht aangenomen moties 
 
ORGANISATORISCHE MOTIES 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
LB: Overnemen 
AOM 94.001 
Indiener:TA Sociaal liberalisme 
Woordvoerder: Jasper Bot 
Onderwerp:Herintroductie mogelijkheid tot vragen stellen aan kandidaat bestuursleden 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  

-na congres 91 de mogelijkheid tot gereguleerd vragen stellen aan kandidaten voor (bestuurlijke) 
functies binnen D66 op landelijk niveau niet meer wordt verwezenlijkt;  

 

overwegende dat: 

-om een goed beeld te kunnen vormen van de capaciteiten en beweegredenen van een kandidaat 
het wenselijk is dat men, als stemmer, de gelegenheid heeft om vragen aan de kandidaat te kunnen 
stellen; 



-door de toenemende belangstelling bij D66 leden voor het congres het vragen stellen in de 
wandelgangen niet meer naar behoren uitgevoerd kan worden en sowieso zulks een manier slechts 
selectief is;  
-door het sluiten van de stembussen vroeg in het middaguur er toch al weinig tijd is om vragen aan 
kandidaten te kunnen stellen; 

 

verzoekt het Landelijke Bestuur van D66 om: 

-tijdens ieder congres een duidelijk moment en een locatie te realiseren om eventuele vragen aan 
kandidaten voor landelijke functies binnen de partij te kunnen stellen. Hierbij dient overwogen te 
worden om het stellen van vragen publiekelijk te laten verlopen, liefst centraal in de plenaire zaal; 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Overnemen 
AOM 94.002 
Indiener: TA Sociaal-Liberalisme 
Woordvoerder:Jasper Bot 
Onderwerp: Jaarlijks opstellen en ter stemming brengen van een jaarplan 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  
 
-bij ieder najaarscongres een begroting van het Landelijk Bestuur voor het aankomende jaar ter 
stemming wordt gebracht; 
-zoals mondiaal gebleken is er achter ieder cijfer een gedachte schuil gaat en dat deze gedachten 
even belangrijk zijn als de cijfers zelf; 
-deze gedachten niet afdoende worden besproken tijdens het ter stemming brengen van de 
begroting op het najaarscongres; 
 
overwegende dat: 
 
-een duidelijke en heldere koers van de partij en het Landelijk Bestuur wenselijk is voor de 
transparantie van de partij D66 naar haar leden toe; 
-het bespreken en uitspreken van de te varen koers van de partij naar haar leden toe tot een betere 
koers kan leiden; 
-ieder zichzelf respecterende vereniging jaarlijks een plan voor de komende periode aan haar leden 
voorlegt; 
 
verzoekt het Landelijk Bestuur van D66 om: 
 
-vanaf het volgende congres, tijdens de publicatie en ter stemming brengen van de begroting voor de 
partij voor het komende jaar tevens een kort document ter goedkeuring aan de leden voor te leggen, 
waarin de uitgestippelde koers voor het komende jaar wordt verwoord; 
-zich als bestuur tijdens het jaar dan ook in hoofdlijnen aan dit document te houden, waarbij men 
uiteraard vrij is om op de actualiteit in te spelen als daar verantwoording over afgelegd wordt aan de 
leden tijdens een volgend congres; 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 



LB: Overnemen 
AOM 94.003 
Indiener:TA Sociaal Liberalisme 
Woordvoerder:Jasper Bot 
Onderwerp: Openbaarheid D66 bestuur aangaande aangenomen moties 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  
 
-de uitwerking en terugkoppeling van het onderzoek ingesteld naar aanleiding van de ruime 
instemming van motie AOM92.004 door het congres, een jaar na dato nog steeds op zich laat 
wachten; 
-de door het Landelijk Bureau zelf gewenste onderzoek naar aanleiding van moties CVP am. 91.278 
t/m 91.283 aangaande het deposito garantiestelsel, pas 1.5 jaar na dato werd afgerond; 
-bovengenoemd onderzoek naar eigen zeggen van het Landelijk Bureau door de realiteit vrijwel 
volledig ingehaald is bij publicatie van de bevindingen en dat deze slechts in zeer beperkte kring 
bekend gemaakt is, zodat het congres van D66 feitelijk nog steeds wacht op antwoord; 
 
overwegende dat: 
 
-het wenselijk is dat een politieke partij met ambitie in staat is om binnen afzienbare tijd onderzoek 
te plegen en af te ronden, om zo onderbouwd op actuele thema’ s stelling te kunnen nemen; 
-D66 die partij is waar het Landelijk Bestuur van D66 verantwoording schuldig is aan haar leden door 
middel van bijvoorbeeld het congres; 
-D66 slechts transparant naar haar leden kan opereren als zij deze informeert; 
 
verzoekt het Landelijke Bestuur van D66 om: 
 
-voorafgaande aan ieder congres een lijst te publiceren met lopende moties, waarin onder andere 
aangegeven wordt wat de stand van zaken is in de afwikkeling van deze moties en wanneer men 
afronding van de afwikkeling verwacht; 
-resultaten van de afwikkeling van moties ten minste dusdanig bekend te maken, zodat alle leden 
van de partij D66 hiervan op eenvoudige wijze notie van kunnen nemen; 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
POLITIEKE MOTIES 
LB:  - 
PM 93.017   
Indiener:TA Zorg en Welzijn 
Woordvoerder:Leo van Oudheusden 
Onderwerp: Antibioticagebruik in de veeteelt 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat: 
 
-het gebruik van antibiotica met als doel de dieren sneller te doen groeien in de 
veeteeltsector zeer grote vormen heeft aangenomen; 
-deze praktijk resistentie bij zeer veel bacteriën heeft veroorzaakt 
-het uit voorzorg geven van antibiotica de resistentievorming heeft versterkt; 



-deze superresistente bacteriën een gevaar zijn voor mensen als zij er een infectie 
mee oplopen omdat dan behandeling vrijwel niet mogelijk is; 
 
overwegende dat: 
 
-het antibioticagebruik in de veeteelt uitsluitend beperkt dient te zijn tot gebruik op 
strikt therapeutische indicatie en niet ingezet mag worden als groeibevorderaar 
 
verzoekt de D66 fracties in de Tweede Kamer en in het Europees parlement: 
 
-om alles in het werk te stellen om ervoor te zorgen dat veeartsen alleen antibiotica op 
strikt therapeutische indicatie kunnen voorschrijven: 
-om sterk te bevorderen dat de verkoop en de levering van antibiotica niet meer door 
behandelend veeartsen kan plaats vinden teneinde belangenverstrengeling te vermijden 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB:Overnemen 
PM 94.001 
Indiener: ARV Noord-Brabant 
Woordvoerder: Mariëlle Overboom 
Onderwerp: Ontwerp Structuurvisie Infrastructuur en Ruimte en logistieke Delta 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat: 

-het kabinet in de ontwerp Structuurvisie Infrastructuur en Ruimte (SVIR) o.a. kiest voor de 
versterking van Mainport Rotterdam; 
-er al enkele jaren een ontwikkeling gaande is, dat de haven van Rotterdam opschaalt naar het meer 
omvattende havencomplex Rotterdam-West-Brabant-Zeeland-Antwerpen; 
-het Havenbedrijf Rotterdam in haar recente ontwerp-Havenvisie Port Compass 2030 ook inzet op de 
ontwikkeling en realisatie van dit havencomplex, incl. bedrijventerreinen en infrastructuur;   
-in de ontwerp-SVIR reeds de ‘Ontwikkeling van de Logistieke Delta’ als benaming voor dit 
havencomplex wordt genoemd als gebiedsopgave van nationaal belang voor Brabant, Zeeland en 
Zuid-Holland;  
-de geschetste ontwikkeling resulteert in een sterke toename van het goederenvervoer door (in het 
bijzonder West-)Brabant;  
-het Rijk voornemens is zich op die terreinen die niet in de ontwerp-SVIR als nationale doelstelling 
worden genoemd terug te trekken; 
-de minister-president met zijn Vlaamse ambtgenoot afgelopen juli heeft afgesproken deze 
Zuidwestelijke, Logistieke Delta internationaal als één conglomeraat te positioneren.  
 
overwegende dat: 
 
- D66-Noord-Brabant van mening is, dat de ontwikkeling van het  havencomplex-Logistieke Delta 
gewenst is voor de BV Nederland; 
- deze ontwikkeling niet ten koste mag gaan van de kwaliteit en leefbaarheid in de provincie Noord-
Brabant; 
- er bestuurlijke afspraken liggen met het Rijk om de Logistieke Delta in samenhang met de 
leefbaarheid en kwaliteit te ontwikkelen. 
 



verzoekt de Tweede Kamerfractie: 
 
-bij de behandeling in de Tweede Kamer van de ontwerp-SVIR op 14 november a.s. te pleiten voor 
het verbreden van de Mainport Rotterdam op de Nationale Ruimtelijke Hoofdstructuurkaart tot de 
Ontwikkeling van de Logistieke Delta  
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Overnemen 
PM 94.002 
Indiener: ARV Gelderland 
Woordvoerder: Sjoerd Wannet 
Onderwerp: Doortrekken A15 Tunnel bij Pannerdensch Kanaal 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
overwegende dat: 
 
-in 1994 bij de behandeling van landelijk verkiezingsprogramma een amendement van afdeling D66-
Bemmel werd aangenomen over een spoortunnel voor de Betuweroute onder het Pannerdensch 
Kanaal; 
-bij de formatie van Paars I werd dankzij D66 in het regeerakkoord opgenomen: de Betuweroute 

kruist het Pannerdensch Kanaal via een tunnel: bij de doortrekking van de A15 is het groene gezicht 

en de consistentie van D66 opnieuw in het geding; 

-ook bij de doortrekking van de A15 zijn duurzaamheid, onvervangbare natuurwaarden,  in het 

gedrang, waarbij i.h.b. Natura2000 gebieden worden aangetast en daarmee ook Europese afspraken; 

-in het verkiezingsprogramma 2010 is gesteld op p. 47, dat “D66 aan de slag wil met creatieve en 

andere echt ontlastende oplossingen  zoals tunnels, waarbij in een vroeg stadium gelet wordt op het 

ontzien van natuur en mens.” 

verzoekt de Tweede Kamerfractie om: 

-bij de behandeling van het MIRT (Meerjarenprogramma Infrastructuur Ruimte en Transport) bij de 

Minister aan te dringen op doortrekking van de A15 met een tunnel  onder het Pannerdensch Kanaal 

daarbij in herinnering brengend dat andere partijen in de Tweede Kamer eerder hiervoor gepleit 

hebben; 

-de Minister van Infrastructuur en Milieu te vragen om een onbevooroordeeld onderzoek naar de 

kosten van een tunnel vs. brug, daarbij betrekkend het saneren van de gifbelt bij Angeren, de 

vormgeving (de afwijkende lengte en diameter) van de tunnel en de kosten voor natuurcompensatie; 

-te pleiten voor een open aanbesteding van de oeververbinding conform de motie van D66 in de 

Provinciale Staten Gelderland 

en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Ontraden 
PM 94.003 
Indiener: TA Onderwijs en Wetenschap 
Woordvoerder: Guus Holtgrefe 
Onderwerp: Onderwijs en onderzoek zijn van de partij 
 



Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  
 
-de uitgaven voor onderwijs en onderzoek, in tegenstelling tot wat in de miljoenennota 2012 wordt 
beweerd, juist niet worden ontzien, maar sterk achterblijven bij de andere overheidsuitgaven; 
 
overwegende dat: 
 
-goed onderwijs en onderzoek onmisbaar zijn voor het ontgroeien uit de crisis, omdat ze op termijn 
een hoog rendement hebben; 
-het tijd wordt dat D66 haar steun aan het kabinet verzilvert op voor de partij essentiële 
beleidspunten;   
 
verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66 om: 
 
-in debatten in de Kamer duidelijk te laten blijken dat er geen genoegen wordt genomen met de door 
het kabinet beperkte inzet van middelen voor onderwijs en onderzoek, waarmee de ook door het 
kabinet gestelde doelen - het bewerkstelligen van een competitieve kenniseconomie en het bieden 
van goed onderwijs voor alle Nederlanders – niet bereikt kunnen worden; 
-daarbij enkele realistische speerpunten, die van wezenlijk belang zijn voor de kenniseconomie, 
voortdurend te herhalen (voorbeelden: 1. investeringen in topsectoren mogen niet ten koste gaan 
van fundamenteel onderzoek; 2. leren houdt niet op bij 30 jaar; levenslang leren is voor elk beroep in 
een veranderende samenleving noodzakelijk); 
-verdere ondersteuning van het kabinetsbeleid afhankelijk te maken van investeringen in onderwijs 
en onderzoek 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Overnemen 
PM 94.004 
Indiener: TA Onderwijs en Wetenschap 
Woordvoerder: Patrick Cramers 
Onderwerp: Goed onderwijs vraagt goede docenten 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  

-meer en betere leraren cruciaal zijn om ons onderwijs naar de internationale top 5 te stuwen. 
-advocaten, vrachtwagenchauffeurs, urologen en brandweermannen verplicht bijscholen om hun 
kennis en kunde voortdurend bij te schaven. Onvoldoende voortgang betekent intrekking van de 
licentie om het beroep te mogen uit oefenen. 
-het huidige budget voor scholing van docenten in de CAO niet optimaal wordt ingezet en er dus geld 
op de plank blijft liggen. 
-er voor sommige delen van het onderwijs, zoals in het hbo geen bevoegdheid geldt. 
 
overwegende dat: 

-het hebben van een diploma geen garantie is voor “Life Long Quality”. Resultaten van docenten uit 
het verleden zijn ook voor hen geen garantie voor succes in de toekomst. 



-het Finse model laat zien dat strengere eisen aan leraren leidt tot een betere kwaliteit van onderwijs 
en een hoger aanzien van het beroep. 
-hoger aanzien cruciaal is nu vele ervaren docenten de komende jaren met pensioen gaan 
-onderzoeken aantonen dat een goede leraar een directe invloed heeft op beter presteren van 
leerlingen. 
-meer zeggenschap over eigen scholingsbudget docenten stimuleert hun eigen ontwikkelingsplan te 
volgen voor zowel vakkennis als voor didactiek. 
-een licentiesysteem werkgevers de mogelijkheid geeft strenger te selecteren op bekwaamheid van 
docenten 

 

verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66 om: 

-in de Tweede Kamer te pleiten voor een plan voor een licentiesysteem voor leraren (van basisschool 
tot universiteit) 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Overnemen 
PM 94.006 
Indiener:AV Eindhoven 
Woordvoerder: Pierre Cluitmans 
Onderwerp: Toegankelijkheid regulier middelbaar beroepsonderwijs 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat: 
 
-opleidingen hun eigen toelatingsbeleid mogen voeren; 
-leerlingen die meer zorg nodig hebben (die een diploma behaald hebben aan het voortgezet 
speciaal onderwijs), hierdoor niet de kans krijgen om onderwijs te volgen aan een reguliere 
beroepsopleiding. 
 
overwegende dat: 
 
-iedereen de kans moet krijgen onderwijs te volgen en een diploma te halen; 
-talenten van mensen onbenut en onderontwikkeld blijven. 
 
verzoekt de Tweede Kamerfractie: 
 
zich in te spannen de aansluiting tussen speciaal onderwijs en regulier middelbaar beroepsonderwijs 
te verbeteren 

 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Ontraden 
PM 94.007 
Indiener:AV Eindhoven 
Woordvoerder: Felix van Loenen 
Onderwerp: Concreet onderwijsverbeteringsprogramma 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 



constaterende dat: 
 
-D66 onderwijs als een van haar belangrijkste thema’s beschouwt 
-er voor de besteding van de extra miljarden die D66 voor onderwijs wil reserveren nog geen 
concrete voorstellen zijn 
 
overwegende dat: 
 
-concrete maatregelen in het onderwijs belangrijk zijn voor elke kennis economie 
-binnen onze partij veel expertise en ook ideeën voor verbetering van het onderwijs aanwezig zijn 
 
verzoekt het Landelijk bestuur: 
 
om over een jaar een herkenbaar en concreet onderwijsverbeteringsprogramma op het congres te 
presenteren 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Overnemen 
PM 94.008 
Indiener:AAV Groningen-stad 
Woordvoerder: Doede de Vries 
Onderwerp: Ongewenste studievertraging en studiekosten bij overstappen 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat: 
 
-het overstappen van de ene WO (HBO) instelling naar de andere regelmatig resulteert in het 
volgen van een verplicht overbruggingsjaar; 
-hierdoor het overstappen van de ene instelling naar de andere financieel zeer lastig wordt 
gemaald; 
-de regeling nog steeds nieuwe plannen naar buiten brengt die onnodige vertraging voor de 
studerenden met zich meebrengen. 
 
overwegende dat: 
 
- de BaMa structuur onder andere tot doel had de overgang na de bachelorfase naar een 
andere instelling te vereenvoudigen, zowel nationaal als internationaal; 
- langstuderen financieel onaantrekkelijk wordt gemaakt; 
 
roept de Eerste en Tweede Kamerfracties op: 
 
-om alles in het werk te stellen om ongewenste vertraging door regelgeving tegen te gaan of als dit 
niet lukt minimaal te compenseren  
 
en roept het Landelijk Bestuur op: 
 
-om de VSNU en HBO-raad te verzoeken om de aangesloten instellingen deze vertraging te doen 
voorkomen, 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 



 
 
LB: Overnemen 
PM 94.009 
Indiener:TA Sociaal Liberalisme 
Woordvoerder:Jasper Bot 
Onderwerp: Een tolerante en pluriforme samenleving 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  
 
-recent er zich meerdere incidenten hebben voorgedaan, waarbij personen letterlijk weggepest zijn 
uit hun eigen leefomgeving; 
-lokaal, D66 zich een wijfelende stelling heeft aangemeten aangaande enkele van deze voorvallen 
overwegende dat: 
 
-een van de kernwaarden van de partij rust op het beginsel van de kracht van de mensheid 
gebaseerd op pluriformiteit; 
-D66 al jaren een voorvechter is van een tolerante samenleving, waarin discriminatie niet thuishoort; 
 
verzoekt alle politieke vertegenwoordigers van D66 om: 
 
-koersvast te blijven aangaande dit onderwerp en zich niet aflatend hard te blijven maken voor een 
open en tolerante samenleving waarin iedereen, ongeachte geslacht, ras, denkwijze of seksuele 
voorkeur, zich thuis kan voelen en zich in kan zetten voor de maatschappij 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Overnemen 
PM 94.010 
Indiener: Bernard Aris c.s. 
Woordvoerder: Bernard Aris 
Onderwerp: De 'Implosion of the The Hague act' van Weekers 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
overwegende dat: 

-Nederland vanaf haar ontstaan sterk afhankelijk is geweest van de inbreng van allochtone 
immigranten en expats (Wilhelmus van Nassau, John Locke, de in Noordwijk begraven Maria 
Montessori), 
-expats altijd een belangrijke rol hebben gespeeld in de Nederlandse cultuur en het stadsleven, en de 
innovatie en wetenschap, en 
-het ontmoedigen van de vestiging en het verblijf van waardevolle expats en allochtonen dus in 
meerdere opzichten in strijd is met zowel de Nederlandse traditie als met ons nationale belang; 
 
constaterende dat: 
 
-Weekers de belastingvrijstelling voor expats wil aanpassen waardoor de bestaande fiscale vrijstelling 
over de eerste 30% van hun salaris wegvalt; 



-bv. de Nederlandse computergamesproducenten en de International School of Amsterdam hierdoor 
een substantieel deel van hun stafspecialisten dreigt te verliezen  
-na eeuwen van “brain gain” het Nederland van Wilders, Leers, Rutte en Verhagen nu overstapt op 
een “brain drain”-beleid ; 
 
overwegende dat: 
 
-ook het Engelstalig Hoger Onderwijs hierdoor op de tocht worden gezet ; 
-het vestigingsklimaat voor multinationals, en Den Haag als stad van Internationaal Recht & 
Mensenrechten, zo te grabbel worden gegooid; 
 
verzoekt : 
 
-de D66 raadsfracties en wethouders tegen voorgenoemd beleid krachtig stelling te nemen, en 
-de D66 Kamerfractie(s) om en bij beleidsdebatten over Allochtonen/Expats, Onderwijs, Innovatie en 
Cultuur met een redelijk alternatief voor dit destructieve en onvaderlandse beleid te komen, 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB:Overnemen 
PM 94.011 
Indiener: AV Eindhoven  
Woordvoerder: Bram Bonsen 
Onderwerp: Meetbare doelen ontwikkelingsgelden 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat: 
 
-ontwikkelingshulpgelden effectiever besteed kunnen worden. 
-dat mede hierdoor het draagvlak voor ontwikkelingssamenwerking onder druk staat. 
 
overwegende dat: 
 
-het belangrijk is dat geld nuttig besteed wordt 
-het belangrijk is dat mensen in ontwikkelingslanden structureel vooruit geholpen worden. 
 
verzoekt de Tweede Kamerfractie: 
 
-zich in te zetten voor beleid op het gebied van ontwikkelingssamenwerking waarbij voor de 
besteding van gelden meetbare doelen worden gesteld 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
LB: Ontraden 
PM 94.012 
Indiener: AV Eindhoven 
Woordvoerder: Jeroen Slobbe 
Onderwerp: Gelijke behandeling digitale en klassieke grondrechten voor demonstraties 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 



 
constaterende dat: 
 
-het recht op betoging door artikel 9 lid 1 van de Grondwet wordt beschermd, en een middel is om 
uiting te geven aan gevoelens en wensen op maatschappelijk en politiek gebied, in het openbaar, 
liefst met zoveel mogelijk mensen; 
-er geen verschil is tussen de mens in de fysieke werkelijkheid, en de mens op het internet. 
-internet van een toenemend belang is in de uitingsvrijheid van mensen, evenals in het economisch 
verkeer; 
-de huidige regering, participanten van deze vreedzame vorm van protesteren probeert te vervolgen 
en dreigt met gevangenisstraffen van ten hoogste 10 jaar. 
 
overwegende dat: 
 
-het recht op betoging altijd van groot belang is geweest voor de democratie; 
-de rechtsprekende macht niet mag toetsen aan de grondwet, waardoor digitaal demonstreren nooit 
is afgewogen tegen het grondrecht op demonstratie; 
-vrije betogingen op internet praktische bezwaren, als handicaps, tijd en locatie, weg zal kunnen 
nemen waardoor meer mensen uiting zullen kunnen geven aan hun politieke en maatschappelijke 
wensen; 
-het 'one man one vote principle' te implementeren is; 
-de momenteel gehanteerde strafmaten voor schade ondervonden door digitale protesten 
disproportioneel zijn ten opzichte van de momenteel gehanteerde strafmaten voor schade 
ondervonden door fysieke protesten; 
 
verzoekt de Tweede kamer fractie te bevorderen dat: 
 
-het recht op betoging ook op internet beschermd moet worden; 
-betogingen op internet niet aan andere regels mogen worden verbonden, dan de regels die werking  
 hebben op een fysieke betoging 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
LB: Overnemen 
PM 94.013 
Indiener: ARV Noord Brabant 
Woordvoerder: Michael Egmond-Petersen 
Onderwerp: Onderzoeks- en innovatiebeleid 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  
 
-de universiteiten en hogescholen slechts in geringe mate octrooiaanvragen indienen op gedane 
innovaties (<100 aanvragen NWO-breed, 2009); 
-het voor midden- en kleinbedrijven niet altijd haalbaar is om reeds ontwikkelde octrooieerbare 
concepten om te zetten in octrooien; 
-de kosten voor een Europese octrooiaanvraag rond de 20.000 Euro bedragen; 
-het aantal octrooiaanvragen vanuit Azië snel stijgt; 
 
overwegende dat: 



 
-een kernelement van onze kenniseconomie is het opdoen van kennis en deze gereedmaken om te 
worden omgezet in unieke nieuwe producten en diensten; 
-het onderzoek en innovatief vermogen in Nederland tot de top in de wereld moeten behoren, zoals 
ook het kabinet zegt na te streven; 
-een toegekende octrooi een basis vormt om kennis juridisch te beschermen; 
-het nu al mogelijk is om octrooiaanvragen deel te laten uitmaken van een wetenschappelijk 
proefschrift; 
-de huidige octrooivoucher niet kostendekkend is voor een kennisinstelling; 
 
verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66 om: 
 
-zich in het Parlement er voor in te zetten dat Nederlandse universiteiten en hogescholen worden 
gestimuleerd om toepassingsgeschikte en kansrijke innovatieve concepten te octrooieren; 
-aan de Regering te vragen om een regeling op te zetten voor kennisinstellingen waarmee beleid 
t.b.v. kansrijke octrooiaanvragen kan worden ondersteund; 
-dat er voor iedere van de 9 top-sectoren apart wordt gekeken naar de wenselijkheid en het nut van 
het indienen van octrooiaanvragen door de kennisinstellingen; 
-een doelgericht beleid op te zetten op het gebied van intellectueel eigendom (‘Intellectual Property’ 
ofwel IP); 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
 
 
LB: Overnemen 
PM 94.015 
Indiener:ARV Noord-Brabant 
Woordvoerder: Anne-Marie Spierings 
Onderwerp: Borging principe 'de vervuiler betaald' 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat : 
 
-op 5 januari een grote brand heeft gewoed bij Chemie-Pack te Moerdijk; 
-de kosten voor de bestrijding van de brand en zijn gevolgen worden geraamd op 71,5 miljoen euro; 
-Chemie-Pack failliet is en derhalve, hoewel aansprakelijk, deze kosten niet voor zijn rekening zal 
kunnen nemen; 
-met ingang van 10 november 2009 het besluit financiële zekerheid milieubeheer, dat ervoor moest 
zorgen dat de overheid niet opdraait voor de kosten van het verwijderen van afvalstoffen en andere 
milieuschade aan de bodem indien het bedrijf zijn verplichtingen niet kon nakomen, is ingetrokken; 
-de lokale en regionale overheden nu grotendeels voor de kosten opdraaien; 
 
overwegende dat: 
 
-volgens het principe van ‘de vervuiler betaalt’ de burger of de overheid niet met de kosten van 
vervuilingen door bedrijven geconfronteerd mogen worden; 
-primair het bedrijf zelf en secundair de sector zorg moet dragen voor voldoende financiële zekerheid 
om zijn structurele en incidentele verontreinigingen op te ruimen; 



-de huidige wet- en regelgeving onvoldoende waarborgen biedt voor het kunnen toepassen van het 
principe ‘de vervuiler betaalt’ 
 
verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66: 
 
om zich in het Parlement in te zetten voor wet- en regelgeving die het principe van ‘de vervuiler 
betaalt’ borgt, ook in het geval van uitzonderlijke omstandigheden zoals calamiteiten en 
faillissementen 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
LB: Ontraden 
PM 94.016 
Indiener:TA Senioren en samenleving 
Woordvoerder: Ger Dullens 
Onderwerp: Vice-voorzitter Raad van State 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
overweegt dat: 
 
 -er binnenkort een vacature ontstaat voor vice-voorzitter van de Raad van State, 
 
spreekt als zijn mening uit dat: 
 
-leden van het zittende kabinet en leden van de huidige volksvertegenwoordiging niet voor 
benoeming in deze vacature in aanmerking dienen te komen; een te volgen benoemingsprocedure 
transparant en gedepolitiseerd moet zijn opdat de beste kandidaten voor dergelijke functies in 
aanmerking kunnen komen; 
 
verzoekt : 
 
-de D66-fracties in de Staten-Generaal dit standpunt in discussies en stemmingen uit te dragen 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
LB: Overnemen 
PM 94.017 
Indiener: AV Almere 
Woordvoerder: Josefien Rooks 
Onderwerp: Geen blanco cheque voor Den Haag mbt de bijstand 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
overwegende dat: 
 
-het congres zich grote zorgen maakt over de wijze waarop de door dit Kabinet voorgenomen 
bezuinigingen moeten worden opgevangen door de gemeenten;  
- de economische vooruitzichten keer op keer in negatieve zin moeten worden bijgesteld;  
- onvoldoende vast staat in welke mate de gemeenten extra bijstandsuitkeringen zullen 



moeten verstrekken om te voorkomen dat de lagere inkomensgroepen door de voorgenomen 
maatregelen, al of niet gestapeld, onder de armoedegrens zullen komen;  
-de minister van Binnenlandse Zaken, na de reeds doorgevoerde kortingen op de vergoeding 
aan gemeenten inzake bijstandsuitkeringen, heeft aangegeven dat eventuele 
overschrijdingen op het gebied aan deze uitkeringen door de gemeenten zelf moeten worden 
bijgelegd;  
-de gemeenten niet verantwoordelijk gehouden kunnen worden voor de door het Rijk 
gevoerde inkomenspolitiek;  
- gemeenten in voorkomende gevallen zodanig getroffen kunnen worden dat zij roofbouw 
moeten plegen op hun reserves en/of niet langer of minder goed in staat zullen zijn het onder 
hun verantwoordelijkheid vallend beleid uit te voeren;  
 -het niet ondenkbeeldig is dat dit, naast ongewenste sociaal maatschappelijke effecten, extra 
negatieve effecten zal hebben op de lokale economieën en overige voorzieningen. 
 
verzoekt de D66 Tweede Kamer fractie te bewerkstelligen, dat: 
 
-alles in het werk wordt gesteld dat de genoemde en te verwachten overschrijdingen voor 
rekening van de Rijksoverheid komen, zodat de gemeenten hiervan geen schade zullen 
ondervinden 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
LB:Ontraden 
PM 94.018 
Indiener: TA Duurzame ontwikkeling  
Woordvoerder: Linda Karton 
Onderwerp: Groene airbags 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
overwegende dat:  
 
- een overmaat aan signalen ons laten weten dat we op dit moment niet duurzaam omgaan met onze 
energie, natuurlijke hulpbronnen, natuur en dagelijkse consumptie- en productiepatronen, en we 
daarmee onszelf, onze omgeving en onze toekomstige mogelijkheden en generaties na ons tekort 
doen;  
 
en verder overwegende dat:  
 
- dit kabinet met de Green Deal van minister Verhagen bij lange na niet snel genoeg gaat om echt te 
hervormen naar een duurzamere samenleving, en dit kabinet de urgentie hiervan niet goed inschat; 
en we daarom de verantwoordelijke ministers in dit kabinet willen wakker schudden; 
 
spreekt uit dat:  
 
- D66 stevig haar ambities voor echt duurzame hervormingen naar binnen en buiten blijft uitdragen;   
 
verzoekt daarom aan de Tweede en Eerste Kamerfractie:  
 



- bij dezen onze twee ‘Groene Airbags’ van gewone D66-leden in ontvangst te nemen, en deze bij de 
eerste gelegenheid door te geven aan de verantwoordelijke ministers van Economische Zaken, 
Landbouw en Innovatie en van Infrastructuur en Milieu 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
LB: Overnemen 
PM 94.019 
Indiener: TA Economie 
Woordvoerder: Mark Sanders 
Onderwerp: Ouderparticipatie crèches 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
overwegende dat:  
 
- minister Kamp 30 Juni j.l. zijn voornemen bekend maakte ouderparticipatiecrèches (OPC) per 01-01-
2013 niet langer te willen erkennen;  
- hij daarbij stelt dat ook ouders die zelf de opvang voor hun kinderen verzorgen volgens de nieuwe 
wet Ontwikkel Kansen en Educatie (OKE) over een beroepskwalificatie moeten beschikken;  
- het Ministerie aan de belangenvereniging voor ouderparticipatiecrèches heeft aangegeven dat dit is 
ingegeven om de kwaliteit te kunnen waarborgen.  
- blijkens onderzoek van de GG&GD de ouderparticipatiecrèches in Nederland aan alle functionele 
veiligheids- en kwaliteitseisen voldoen;  
- onder de ouderparticipatiecrèches erkende leer-werkbedrijven zijn;  
 
voorts overwegende dat:  
 
- de tarieven in de OPCs minder dan een derde(!) bedragen van die in de reguliere opvang  
- de Minister dus rekening moet houden met een kostenstijging in de tegemoetkoming 
kinderdagopvang als hij zijn voornemen doorzet;  
- daarnaast noch de kwaliteit van de opvang voor de kinderen, noch de tevredenheid van ouders een 
argument kunnen zijn dit voornemen door te zetten;  
 
spreekt als haar mening uit dat:  
 
- de overheid de veiligheid en professionaliteit van de opvang in Nederland dient te waarborgen;  
- de opleidingseisen als een minimumeis en niet als verzekering van kwaliteit moeten worden gezien;  
- betrokken ouders in staat geacht moeten worden om de kwaliteit van opvang voor hun eigen kind 
te beoordelen;  
- betrokkenheid juist in de ouderparticipatiecrèches op een natuurlijke manier is georganiseerd door 
van ouders te vragen zelf in de opvang mee te draaien;  
- derhalve aan ouders die elkaar de zorg voor hun kinderen toe vertrouwen, niet nog eens extra 
minimum beroepskwalificaties mogen worden opgelegd;  
 
Roept vertegenwoordigers van D66 in alle geledingen op om: 

-waar mogelijk ouderparticipatiecrèches vooralsnog te ondersteunen en de Minister op te roepen tot 

nader (onafhankelijk) onderzoek naar de kwaliteitsborging bij deze bijzondere vorm 

van kinderopvang. Als daaruit zou blijken dat de kwaliteit van de opvang niet aan de minimum 



standaarden voor de reguliere opvang voldoet, dan dient de Minister deze vorm van opvang geheel 

te sluiten. Als echter wel aan alle redelijke kwaliteitseisen wordt voldaan (m.u.v. 

de beroepskwalificaties), dan dient de erkenning en fiscale tegemoetkoming ook voor deze vorm van 

opvang onverkort in stand te blijven 

en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
 
 
LB:Overnemen 
PM 94.021 
Indiener: TA Economie 
Woordvoerder: Mark Sanders 
Onderwerp: Hervorming financiële markten 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat: 
 
-de problemen in de financiële markten 3 jaar na ‘Lehman Brothers’ nog steeds niet voldoende zijn 
geadresseerd;  
- uit onderzoek blijkt dat mensen binnen de sector zelf heel goed weten dat er veel mis was en is, 
maar dat het hen niet mogelijk lijkt om het systeem van binnenuit te veranderen (zie: Irene van 
Staveren, “Van financial professionals moet men geen hervorming van de sector verwachten", Me 
Judice, 13 oktober 2011);  
- het politieke debat over fundamentele hervormingen in de bankensector in Nederland nauwelijks 
concreet gevoerd wordt ondanks toenemende maatschappelijke onvrede;  
- er in het buitenland, zoals in het Verenigd Koninkrijk met een eveneens relatief grote financiële 
sector (zie Vickers report: www.bankingcommission.independent.gov.uk), wél dwingende 
fundamentele hervormingen worden voorgesteld en van buiten de sector worden opgelegd;  
- het Kabinet Stilstand II op dit punt vooralsnog erg weinig ambities toont.  
 
spreekt als haar mening uit dat:  
 
- D66 haar reputatie als hervormingsgezinde partij ook op dit thema zou moeten waarmaken;  
- daarbij de richtingwijzers van D66 en de inzichten uit “Ordening op Orde” van grote waarde kunnen 
zijn;  
 
draagt het Landelijk Bestuur op door te geven aan de Permanente Programmacommissie om:  
 
- concrete voorstellen voor een integrale hervorming van de financiële sector nader uit te werken in 
samenwerking met de relevante thema-afdelingen en deze voorstellen in een position paper aan een 
volgend Congres voor te leggen;  
- vanwege de urgentie van de problematiek ernaar te streven om dit begin 2012 zijn beslag te laten 
krijgen;  
 
verzoekt de Europese Fractie en de Tweede Kamerfractie van D66 om: 

- vanaf het eerste begin met deze voorstellen mee te denken en eventueel nog deze Kabinetsperiode 

met concrete initiatief(wets)voorstellen ter zake te komen;  



en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
LB: Overnemen 
PM 94.022 
Indiener: ARV Noord-Brabant 
Woordvoerder: Mariëlle Overboom 
Onderwerp: Aanpassen fiscaal regime langdurig leegstaande kantoren 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat: 
 
- het Rijk in toenemende mate de bestrijding van leegstand van kantoren als taak voor regio’s en 
gemeenten beschouwt; 
- in de (gemeentelijke) praktijk blijkt, dat de mogelijkheid van de fiscale aftrek van het verlies over de 
leegstaande m²’s één van de belangrijke redenen is waarom vastgoedeigenaren niet worden 
gestimuleerd tot de aanpak van hun leegstaand eigendom.  
 
overwegende dat: 
 
- aanpassing van het fiscaal regime bij langdurige leegstand gemeenten en regio’s om die reden een 
steun in de rug kan geven bij de ook door het Rijk gewenste bestrijding van de kantorenleegstand; 
- aanpassing van het fiscale regime in dit geval niet tot extra kosten voor de Rijksoverheid hoeft te 
leiden maar daarentegen juist extra inkomsten kunnen betekenen. 
 
spreekt uit: 
 
-ook het landelijk fiscaal instrumentarium in te willen zetten, om langdurige leegstand van kantoren 
te bestrijden  
 
en verzoekt de Tweede Kamerfractie: 
 
-hiertoe stappen te ondernemen 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
LB: Overnemen 
PM 94.023 
Indiener:TA Economie 
Woordvoerder: Jeroen Leek 
Onderwerp: Bevordering gebruik eigen vermogen door Nederlands bedrijfsleven door invoering 
fiscale vermogensaftrek en -bijtelling 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 te Den Haag, 
 
constaterende dat:  
 
- onder de huidige fiscale wetgeving rente als vergoeding op vreemd vermogen (schulden) aftrekbaar 
is, maar de vergoeding op eigen vermogen (kapitaal) niet;  
- dit bedrijven stimuleert zich overmatig te financieren met schulden;  



- een overmaat aan schulden bij Nederlandse bedrijven één van de oorzaken is van de huidige 
financiële crisis;  
 
voorts constaterende dat: 
  
- vandaag de dag het gebrek aan eigen vermogen bij Nederlandse bedrijven weer snel tot financiële 
problemen kan leiden;  
- de bereidheid en de ruimte voor de overheid om overal garant voor te staan er niet meer is;  
- met geleend geld gefinancierde overnames van Nederlandse en buitenlandse bedrijven niet fiscaal 
gesubsidieerd dienen te worden;  
- de huidige fiscale wetgeving rond de aftrek van rente door bedrijven uitermate complex is vanwege 
het antimisbruikkarakter;  
 
overwegende dat:  
 
-het versterken van het eigen vermogen voor elk bedrijf (dus niet alleen banken) in deze onzekere 
tijden noodzakelijk is;  
-dit niet alleen voor Nederland, maar ook voor Europa geldt;  
 
spreekt als haar mening uit dat:  
 
-het versterken van het eigen vermogen van bedrijven past bij het streven van D66 naar een 
duurzame economie;  
-het fiscaal faciliteren van het gebruik van eigen vermogen middels het toestaan van een 
vermogensaftrek daartoe kan bijdragen;  
-het invoeren van deze vermogensaftrek in combinatie met een vermogensbijtelling overmatige 
financiering met schulden ontmoedigt;  
-een systeem van vermogensaftrek en –bijtelling voorts tot een sterke vereenvoudiging van de fiscale 
wetgeving leidt:  
 
verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66:  

-verder te gaan op de ingeslagen weg en  

verzoekt de Europese fractie van D66:  

-om te streven naar Europese wetgeving die het gebruik van eigen vermogen fiscaal aantrekkelijker 

maakt en actief te zoeken naar meerderheden voor deze veranderingen in wetgeving;  

en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
APM 94.001  
Indiener: Eelco Keij e.a. 
Woordvoerder: Eelco Keij 
Onderwerp: Meervoudige nationaliteit voor (nieuwe) Nederlanders 
 
Het congres van D66 in vergadering bijeen op 5 november 2011 in Den Haag, 
 
constaterende dat: 
 



-in een voorstel van minister Donner voor een nieuwe Rijkswet op het Nederlanderschap de 
mogelijkheden tot meervoudige nationaliteit voor (nieuwe) Nederlanders, oud-Nederlanders en hun 
kinderen ernstig zal beperken, wereldwijd;  
-deze kwestie nu actueel is omdat  naar aanleiding van een debat in New York op 18 oktober jl. een 
online petitie is opgesteld die duizenden handtekeningen wereldwijd en verscheidene artikelen in 
toonaangevende Nederlandse kranten heeft opgeleverd; 
-de Nederlandse wetgeving al langer uit de pas loopt vergeleken met de meeste Europese landen, 
waar dubbele nationaliteit niet als een (loyaliteits-)probleem wordt ervaren; 
-dit wetsvoorstel nu bij de Raad van State ligt en daarna spoedig aan de Kamer wordt aangeboden; 
 
overwegende dat: 
 
-Nederlanders in het buitenland economisch smeermiddel zijn voor de Nederlandse economie waar 
nog generaties van bedrijven hun voordeel mee kunnen doen; 
-Nederlanders in het buitenland een belangrijke rol spelen in de vertegenwoordiging van Nederland 
op het internationale vlak als in het creëren van een internationaal netwerk, en dat dit wetsvoorstel 
een sterk dempend effect hierop zal hebben; 
-D66 bij uitstek een partij is die liberaal-democratische beginselen voorstaat en daarmee in het 
bijzonder de Nederlanders in het buitenland kan bereiken en  vertegenwoordigen; 
-Loyaliteit en identiteit individuele kwesties zijn, die niet met het afnemen van een paspoort 
afgenomen kunnen worden; 
-In een steeds globaliserende wereld het hebben van meerdere nationaliteiten door huwelijken 
tussen mensen van verschillende nationaliteiten tevens om praktische en zelfs familie-beschermende 
redenen handig kan zijn; 
 
verzoekt de fractie in de Tweede Kamer om: 
 
-stelling te nemen tegen het door het kabinet voorgestelde wetsvoorstel; 
-nader onderzoek te doen naar de effecten van de huidige Rijkswet op het Nederlanderschap; 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
 
 
 
 
 


